
رئیس ســـازمان صدا و سیما در تازه ترین اظهارنظر 
خـــود دربـــاره ماجـــرای پرداخـــت حـــق پخـــش 
تلویزیونی مســـابقات ورزشـــی جملات عجیبی را 
بـــه کار بـــرده و عنوان کـــرده اســـت: »هیچ کس در 
ایران برای اســـتفاده از برنامه های صداوسیما پول 
نمی دهـــد، مانند تلویزیون های کابلـــی که در دنیا 
وجـــود دارند. بنابرایـــن، از ابتدا بایـــد مفهوم حق 
پخش را درســـت بفهمیـــم تا بتوانیم دربـــاره آن به 
درســـتی قضاوت کنیم. ما رایـــگان پخش می کنیم 
و رایـــگان هم تولید می کنیم. رایـــگان تولید کردن 
به این معناســـت که پولی نمی گیریـــم تا برنامه ای 
تولید کنیم؛ بلکه در بعضی از رشـــته های ورزشی و 

حوزه هـــا به آنهـــا کمک می کنیم مثـــل ورزش های 
بســـکتبال یا والیبال که برای تبلیغ و تقویت اینها، 
مســـابقات را پخش می کنیم و خـــود پخش کردن 
این رویدادها یعنی هزینه کـــردن برای آن ورزش.«

اظهـــارات رئیـــس ســـازمان صـــدا و ســـیما درباره 
مقوله حق پخش تلویزیونی مســـابقات ســـؤالات 
زیـــادی در ذهـــن ایجـــاد مـــی کنـــد. پرداخت حق 
پخش تلویزیونی مســـابقات ورزشـــی حق مســـلم 
باشـــگاه ها و فدراســـیون های ورزشـــی است که در 
تمام دنیا از ســـوی رســـانه های خبری طبق اصول 
و تعرفه هـــای جهانی پرداخت می شـــود اما رســـانه 
ملـــی که میـــل چندانی بـــه پرداخت حقـــوق اولیه 
باشـــگاه ها و فدراســـیون ها ندارد به جای پذیرش 
واقعیت به ســـراغ پاک کردن صورت مســـأله رفته و 
حالا با ژســـتی حق به جانب ســـر ورزشـــی ها منت 
می گـــذارد که ما بابـــت پخش مســـابقات از مردم 

پولـــی دریافت نمی کنیم بـــه همین علت پرداخت 
حق پخش معنـــا و مفهوم درســـتی ندارد!

شـــاید از نـــگاه رئیـــس رســـانه ملـــی پرداخت حق 
پخـــش تلویزیونـــی به ورزشـــی ها معنـــا و مفهومی 
نداشته باشـــد اما بد نیســـت رئیس سازمان صدا 
و ســـیما نگاهی به اعـــداد و ارقامی که رســـانه های 
بـــزرگ دنیا بابت حق پخش تلویزیونی مســـابقات 
دریافت مـــی کنند  بیندازد تا در نظریه خود تجدید 
نظر کند. رســـانه ملـــی امروز بـــدون پرداخت حق 
پخـــش تلویزیونـــی از محتوای موجود ورزشـــی به 
راحتـــی اســـتفاده می کنـــد تـــا تایـــم آنتن خـــود را 
پر کنـــد در شـــرایطی کـــه اگـــر عوامل برنامه ســـاز 
رأســـاً به ســـراغ تولید محتـــوا برونـــد مطمئناً رقم 
سرســـام آوری صـــرف تولید محتوا خواهد شـــد که 
ایـــن مبلغ برای صدا و ســـیما قابل قبـــول نخواهد 

. د بو

رئیـــس رســـانه ملـــی امـــروز در شـــرایطی حقـــوق 
باشـــگاه ها و فدراسیون های ورزشـــی از محل حق 
پخـــش را نادیـــده می گیرد کـــه زیرمجموعه تحت 
مدیریتـــی وی درآمـــد هنگفتـــی از محـــل تبلیغات 
ورزشـــی به دســـت می آورد که ریالـــی از این درآمد 

ســـهم ورزشـــی ها نمی شود.
بـــا ایـــن وجود آقـــای رئیـــس تأکید می کنـــد چون 
در ایـــران تلویزیـــون کابلـــی نداریـــم کســـی بابت 
اســـتفاده از برنامه های تلویزیونی پول نمی دهد و 
اینکه باید مفهوم حق پخش تلویزیونی را درســـت 
بفهمیـــم و درباره آن قضاوت کنیـــم! این اظهارنظر 
در شـــرایطی مطرح می شـــود که مطمئنـــاً  رئیس 
رســـانه ملی بهتـــر از هر کســـی می دانـــد اگر مجوز 
فروش حق پخش تلویزیونی مســـابقات ورزشـــی 
بویـــژه فوتبـــال ایـــران بـــه رســـانه های بین المللی 
واگذار شـــود شـــبکه های بزرگ منطقه با رقم های 

نجومـــی حاضر بـــه خرید امتیاز پخـــش تلویزیونی 
مســـابقات فوتبـــال خواهنـــد بـــود به شـــکلی که 
باشـــگاه های فوتبالی به مـــرز خودکفایی خواهند 
رســـید و دیگر نیاز به بودجه عمومی کشـــور ندارند 

تا بـــا پـــول بیت المال تیمـــداری کنند.
بـــه نظـــر می آیـــد مدیـــران رســـانه ملـــی در مقطع 
کنونـــی به جای اینکـــه صورت مســـأله حق پخش 
تلویزیونی مســـابقات ورزشـــی را پاک کنند یا اینکه 
توپ حـــق پخش را به زمین دولـــت بیندازند، باید 
به ســـراغ گزینه تعامل بروند تا بـــا پرداخت واقعی 
حـــق پخش تلویزیونی مســـابقات، ورزشـــی ها را از 
حقـــوق واقعـــی خـــود بهره منـــد کننـــد تا بـــه این 
شـــکل اســـتانداردهای حرفه ای مثل تمام دنیا در 
ورزش ایران به اجرا درآید و ســـایه محرومیت های 
بین المللـــی و چالش های احتمالی از ســـر ورزش 

ایران کنـــار برود.

 اظهارنظر عجیب رئیس رسانه ملی درباره حق پخش تلویزیونی
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جلالی: برخی با حضور من در 
فدراسیون مشکل دارند

 در روزهــای گذشــته مجیــد جلالی، رئیــس کمیته فنی 
فدراســیون فوتبــال در مصاحبــه ای از نتایــج تیــم ملــی 
فوتســال بانــوان انتقــاد کــرد و از عزل فروزان ســلیمانی 
ســرمربی ایــن تیم خبــر داد اما با تصمیــم اعضای هیأت 
رئیســه فدراســیون فوتبال دیگر جلالی به عنوان رئیس 
کمیته فنی فدراسیون حق ندارد در مورد عزل و نصب ها 
در تیم های ملی صحبت کند. او در این خصوص می گوید: 
»ماه ها است موضوع تیم فوتسال بانوان را رصد می کنیم. 
قبل از مسابقات چین مباحثی درباره تغییرات مطرح بود 
که آن را نپذیرفتیم. حتی قبل از آن مسابقات نیز این بحث 
مطرح شد و باز هم نپذیرفتیم و قرار شد تا مسابقات این 
دور مقدماتــی جــام ملت ها کارشــان را ادامــه بدهند اما 
مسابقات از طرف AFC لغو شد . در ادامه بحث تغییرات 
بــار دیگــر مطرح و به محل تمرینات تیم فوتســال بانوان 

رفتیم.«
 وی ادامه داد: »در مجموع جمع بندی کمیته فنی تغییر در 
کادر مربیگری تیم فوتسال بانوان بود. این موضوع را هم 
به اطلاع فدراسیون رساندیم و تصمیم های بعدی با خود 
فدراســیون است اما به این موضوع حساس هستیم که 
باید به جمع بندی کمیته فنی احترام گذاشته شود . این 
موضوع را هم به اطلاع تاج رســاندیم. شــاید بیش از یک 
ماه است جلسه کمیته فنی را برگزار نمی کنیم در حالی که 
هفته ای برگزار می شد. آن هم به این دلیل که در ابتدا باید 

جایگاه کمیته فنی از طرف فدراسیون مشخص شود.«
 جلالــی در خصــوص بلاتکلیفی تیم امید و پاســخ به این 
سؤال که آیا گزینه خاصی برای سرمربیگری این تیم وجود 
دارد، افزود: »گزینه داریم اما اســم نمی برم. فدراســیون 
می گویــد بــرای انتخاب مربی مجبور هســتم جیب خود 
را نــگاه کنــم. در حالــی که اعضــای کمیته فنی ایــن کار را 
نمی کننــد و مصلحت فوتبــال را در نظر می گیرند. تیم ما 
۵۰ سال است به المپیک نرفته و به همین دلیل بهترین 

را انتخاب و به فدراسیون معرفی می کنیم.«
 مدیر توســعه و پیشــرفت فوتبال ایران دربــاره اینکه آیا با 
مهــدی تاج اختلاف نظر دارد، توضیح داد: »اختلاف نظر 
من اصلاً با رئیس فدراسیون نیست. از قضا از شخص او 
ممنون هســتم و تاکنون با حمایت تــاج کار خود را ادامه 
داده ایــم. منتهــی بخش های دیگــر فدراســیون حتی با 
مســئولیت های مــن به عنوان مدیر توســعه و پیشــرفت 
فدراســیون نیز موافق نیستند. می خواهم وارد جزئیات 
شوم. روز اول که آمدم در مراسم معارفه چارت کاری خود 
را ارائــه کردم. گفتم اگر موافق هســتید، بیاییم. الان هم 

منتظر تصمیم فدراسیون هستیم.«

توافق ملوان و فدراسیون در آستانه 
دیدار با پرسپولیس

در روز 16 آذر مــاه اردوی تیــم فوتبــال جوانان ایران با 11 
غایب آغاز شد. در این لیست نام رضا غندی پور مهاجم 
ملوان هم دیده می شــد. این مهاجم با 4 گل به صورت 
مشــترک در صدر جدول گلزنان لیگ برتر حضور دارد. 
ملوان روز چهارشــنبه هفته جاری در چهارچوب دیدار 
معوقه هفته هشتم لیگ برتر میزبان پرسپولیس است. 
در آســتانه این دیدار این باشگاه شــمالی با فدراسیون 
فوتبــال بــه توافق رســیده تــا از جمــع 3 بازیکن دعوت 
شــده به تیم ملی جوانان 2 بازیکن به اردو بروند و یک 
ع باقی بماند. طبق  بازیکن در جمع شاگردان مازیار زار
توافق صورت گرفته رضا غندی پور در ملوان می ماند؛ اما 
ماهان صادقی و مهدی جعفری دیگر بازیکنان باشــگاه 

شمالی به اردوی تیم جوانان خواهند رفت.

دعوت 36 بازیکن به تیم ملی نوجوانان
ســومین اردوی تیــم ملــی فوتبــال نوجوانــان پــس از 
مســابقات مقدماتی زیر 1۷ ســال آســیا از تاریخ 24 تا 2۹ 
آذر در مرکز ملی فوتبال برگزار می شود. بر همین اساس 
بــا نظر کادر فنی تیم ایلیــا هیجانی، ابوالفضل خلیلیان، 
ع و کارو نصیری، شــهراد  عرفــان یوســف زاده، ماهان زار
ع،  صدیــق، ماهــان مشــابه، محــراب بادله، یاســین زار
امیرعلــی عشــورنژاد، ایلیــا احمدی منــش، ویهان رضی 
و علــی میرزایــی، محمدامیــن حســینی، محمدرضــا 
بنی تمیــم، مرتضــی علی بالــدی، نوید بیرانونــد، فاضل 
کریمــی، امیررضا مالدار، بنیامین عطایی، امیرحســین 
شــجاعی، امیرمحمد بوستانی، محمدامین مهرعلیان، 
مهــرداد آقامحمــدی، آرتیــن رســتمی، ســلمان غفاری، 
علیرضا یاری نسب، شایان سلیمانی، مهدی صحنه، علی 
دستمرزه، امید قره چماقلو، ایلیا رحیمی، ماهان بهشتی، 
صابر فلاح، ابوالفضل کاظمی و عرفان خدادادیان به تیم 
ملی دعوت شدند. شاگردان عباس چمنیان خود را برای 
حضور در جام ملت های آسیا که فروردین سال آینده در 

عربستان برگزار می شود آماده می کنند.

نایب قهرمانی تیم ملی ناشنوایان در آسیا
دهمین دوره بازی های آسیایی ناشنوایان در مالزی در 
حال برگزاری اســـت و تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران 
دیـــروز در فینال به مصـــاف تیم ژاپن رفـــت و با نتیجه 
3 بـــر یک دیـــدار را واگـــذار کـــرد و نایب قهرمـــان این 
رقابت ها شـــد. تیم ملی فوتبال ناشنوایان در شرایطی 
به مقام نایب قهرمانی دهمین دوره بازی های آسیایی 
دســـت یافت که بارش باران و لغزندگی زمین شـــرایط 

را برای هر دو تیم دشـــوار کرده بود.

محبی برای هشتمین بار در لیگ روسیه به میدان رفت

کامبک روستوف با ستاره ایرانی
اینزاگی از سیستم چرخشی خود استفاده می کند

حضور طارمی مقابل لورکوزن
تیم فوتبـــال روســـتوف در هفته هجدهـــم لیگ برتر روســـیه به 
مصـــاف ســـامارا رفت و بـــا نتیجه 3-یک بـــه پیروزی رســـید. این 
نتیجـــه در حالـــی به نفـــع یـــاران محمد محبـــی رقم خـــورد که 
روســـتوف در ابتدا دروازه خود را باز شـــده دیـــد و از حریف خود 
عقب افتاد اما در نهایت با درخشـــش ســـتاره ایرانی اش کامبک 

زد و توانست ســـه امتیاز را به دســـت بیاورد. نیمه نخست این 
دیـــدار در حالـــی با یک گل به ســـود ســـامارا در جریـــان بود 
کـــه گل به خـــودی بازیکن ایـــن تیم منجربه تســـاوی در نیمه 
نخست بازی شـــد. با آغاز نیمه دوم روســـتوف توانست بازی 
را به ســـود خود تغییر دهـــد و در نهایت به گل ســـوم خود نیز 
دست یابد. روستوف که برای هشـــتمین بازی پیاپی محبی 
را در ترکیب و خط حمله داشـــت، قبل از تعطیلات سه ماهه 
بـــه دلیل ســـرمای ایـــن کشـــور در اســـتادیوم روســـتوف آرنا 

توانســـت با نمایـــش مؤثر مهاجـــم ایرانی خـــود در آخرین 
دیدار ســـال 2۰24 به برتری برســـد. محبی که پیش از این 
در ۹مسابقه لیگ برتر روســـیه فقط یک گل به ثمر رسانده 

و یک پـــاس گل داده بود، در دقیقه ۵۰ دیدار مقابل ســـامارا 
بـــا فرار عالـــی از میانـــه زمیـــن در موقعیت تک بـــه تک قرار 

گرفـــت و گل دوم روســـتوف در ایـــن بازی را به ثمر رســـاند. 
درخشـــش محبی مقابل ســـامارا بازهم ادامه داشـــت و 

این مهاجم ایرانی توانســـت پنالتی بگیرد تا روســـتوف 
در دقیقه۷3 توســـط اوســـیپنکو به گل ســـوم دســـت 
پیـــدا کنـــد و در نهایت بـــه برتـــری 3 بر یک برســـد. 
تیم فوتبال روســـتوف با درخشـــش محمد محبی و 
برتری پرگل خانگی مقابل ســـامارا 26امتیازی شد و 

جایگاهش در رتبه هفتم جدول لیگ برتر روســـیه 
را تثبیت کرد.

در آستانه بازی حساس دور ششم لیگ قهرمانان 
اروپا بیـــن تیم هـــای اینترمیـــلان و بایرلورکوزن، 
حـــال  در  اینتـــر،  ســـرمربی  اینزاگـــی  ســـیمونه 
برنامه ریزی برای تغییراتی در ترکیب تیمش است. 
گزارش  رسانه های ایتالیایی نشان می دهد که چند 
بازیکن که در دیدار اخیر مقابل پارما اســـتراحت 
کرده اند، ممکن اســـت از ابتدا در بازی سه شـــنبه 
شب در آلمان به میدان بروند. این بازیکنان شامل 
پیوتر زیلینسکی، داویده فراتزی، کارلوس آگوستو، 

مهدی طارمی و ماتئو دارمیان هستند.
پیـــروزی در آلمان می تواند اینتـــر را به مرحله یک 
هشـــتم نهایـــی لیگ قهرمانـــان نزدیک تـــر کند. 
این در حالی اســـت که بحث هـــای زیادی در مورد 
وضعیت لائوتـــارو مارتینز وجـــود دارد چرا که این 
مهاجم آرژانتینی در این فصل نتوانسته به عملکرد 
معمول خود در گلزنی دست یابد. ضمن اینکه اگر 
بـــه سیســـتم چرخشـــی اینزاگی توجـــه کنیم وی 
ترجیح داده اســـت در رقابت های لیگ قهرمانان 
اروپـــا از حضـــور طارمی در ترکیب اولیه اســـتفاده 

کند و در سری آ به تورام فرصت بازی بدهد. 
شواهد نشـــان می دهد که اینزاگی تصمیم دارد از 
سیستم چرخشی خود استفاده کند و برای کسب 
یـــک نتیجه مهم در این بازی حســـاس به بهترین 
ترکیب تیم دســـت یابد. باید منتظـــر ماند و دید 
کـــه آیا طارمی در این مســـابقه از ابتـــدا به میدان 
خواهد رفت و آیا می تواند به تیم کمک کند و پس 

از مدت ها برای تیمش گلزنی کند یا خیر.

مدیریت ورزش2
دوشنبه  19 آذر 1403  شماره 7716

 سال هاست که موضوع تبلیغات محیطی جزو ابهامات 
فوتبال ایران محســـوب می شـــود، هر ســـاله مســـئولان 
فدراســـیون فوتبال و ســـازمان لیگ به شـــکل محدود، 
اطلاعاتی در خصوص درآمدهای مالی تبلیغات محیطی 
و موارد مربـــوط به آن ارائه می دادند اما در این بین هیچ 
خبـــری از جزئیات و ریز درآمدها نبـــود تا این موضوع به 
یک چالش بزرگ برای اهالی فوتبال تبدیل شـــود. عدم 
شـــفافیت ســـازمان لیگ در این حوزه و پنهـــان کاری در 
خصوص جزئیات درآمدهای ناشی از تبلیغات محیطی 
باعث بروز اختلافاتی در حوزه فوتبال نیز شـــد اما با این 
حال هیچ یک از مسئولان سازمان لیگ و اعضای هیأت 
رئیسه این ســـازمان تا به امروز حاضر به شفاف سازی در 

این بخش نشده اند.
 ســـازمان لیـــگ در مـــاده 41 دســـتورالعمل ابلاغـــی به 
باشـــگاه های لیگ برتری بـــرای فصل بیســـت و چهارم 
لیـــگ برتر که ابتـــدای فصل جـــاری به مدیران باشـــگاه 
اصلاع رسانی شـــده امتیاز تبلیغات محیطی را به صورت 
انحصاری در اختیار خود گرفت تا کســـی خیال ورود به 
این ماجرا به ســـرش نزند. آنها در این بنـــد از آیین نامه 
صراحتاً اعلام کردند که این ســـازمان می تواند اقدام به 
عقـــد قراردادهای تجاری کنـــد و این قراردادها از ســـوی 
باشـــگاه ها لازم الاجرا اســـت و باشـــگاه ها تا زمانی که در 
لیگ برتر حضور دارند باید آن را رعایت کنند. همچنین 
کلیه حقوق تبلیغات در اســـتادیوم های مسابقات لیگ 
متعلق به سازمان لیگ است و باشگاه ها ملزم به رعایت 
قراردادهـــای مالی، تجاری، بازرگانـــی، رادیو و تلویزیون، 
مخابراتی، دیجیتالی و ســـایر موارد مرتبط مالی و تجاری 

سازمان لیگ هستند.
 با این حال آنها در این آیین نامه هیچ اشـــاره ای به سهم 
باشگاه ها و نحوه تقسیم بندی درآمد حاصل از این محل 
را مشخص نکردند تا ابهامات در این باره به بالاترین حد 

ممکن برسد.
 

خلأ بزرگ در بخش تبلیغات محیطی
 طبق شنیده ها درآمد سازمان لیگ از تبلیغات محیطی 
بسیار زیاد است به گونه ای که افراد آشنا با حوزه تبلیغات 

ادعا دارند رقم مذکور در نوع خود بی ســـابقه اســـت اما 
درباره رقم درآمد هیچ صحبتی به صورت رســـمی مطرح 
نمی شود، تنها موردی که توسط سازمان لیگ به صورت 
شفاف اعلام می شود، سهم ۷۰ تا ۷۵ درصدی باشگاه ها 
از تبلیغات محیطی است اما این تقسیم بندی تا مادامی 
که مبلغ درآمد کلی اعلام نشـــود، قابل اثبات نیست. در 
لیگ های معتبـــر جهان میزان درآمـــد حاصله از مقوله 
تبلیغات محیطی به وضوح اعلام می شـــود تا همه چیز 
شفاف باشد. نهادهای بین المللی نظیر فیفا و ای اف سی 
نیز با انتخاب یک شرکت تبلیغاتی حرفه ای و معتبر امتیاز 
تبلیغات محیطی را به آن مجموعه واگذار می کند و درآمد 
حاصل از این محل را به صورت شفاف اعلام می کنند، اما 
از آنجا که در حال حاضر خبری از پیمانکار مستقل وجود 
ندارد و ســـازمان لیگ خودش مجری تبلیغات محیطی 
است دردسرهای زیادی به وجود آمده و نبود یک شرکت 
معتبر و قانونی برای انجام تبلیغات محیطی یک خلأ بزرگ 

را به وجود آورده است.
 

اختلاف کهنه صدا و سیما با فوتبال
 یکـــی دیگـــر از چالش های موجـــود در حـــوزه تبلیغات 
محیطی اختلاف مدیران فدراسیون فوتبال با صدا و سیما 
در خصوص درآمد ناشی از این حوزه است. موضوعی که 
به ادعای برخی کارشناســـان باعث شده در جریان حق 
پخش تلویزیونی مسابقات نیز دردسرهایی ایجاد کند. 
اختلاف فدراســـیون فوتبال و صدا و سیما در خصوص 
میزان سهم  رسانه از محل درآمد تبلیغات محیطی اتفاق 
جدیدی نیست و همه ســـاله تکرار شده و در این مدت 
هیچ گامی برای حل آن برداشـــته نشده است. در حالی 
که اگر درآمد حاصله از تبلیغات محیطی توسط سازمان 
لیگ شفاف اعلام می شـــد این دعوای کهنه دیگر ادامه 

پیدا نمی کرد.
 

اجرای تبلیغات محیطی به 3 حالت مختلف در 
سایر کشورها

 تبلیغات محیطی در کشورهای دیگر معمولاً به سه حالت 
اجرا می شـــود. در حالت اول باشگاه ها با »اختیار خود« 
تبلیغات محیطی را به سازمان لیگ واگذار می کنند و در 
پایان هر سال سهم خود را دریافت می کنند. حالت دوم 
که در برخی کشـــورها اجرا می شـــود به این ترتیب است 
که باشگاه ها و سازمان لیگ به صورت مشترک اقدام به 
اجرای تبلیغات محیطی می کنند. در این حالت معمولاً 
سهم باشگاه ها ۷۰ درصد و سهم سازمان لیگ 3۰ درصد از 
درآمد حاصله است. در سومین حالت اما تمام تبلیغات 

درآمد تبلیغات محیطی فوتبال در فصل بیست و چهارم چقدر است؟

قحطی شفاف سازی در 
سازمان لیگ!

 محمدرضا کشوری فرد، دبیر سازمان لیگ در خصوص درآمد سال گذشته سازمان لیگ از تبلیغات محیطی می گوید: »اطلاعی از اعداد و ارقام درآمد تبلیغات محیطی ندارم 
اما طبق قوانین 70 تا 75 درصد از درآمدهای سازمان لیگ از طریق تبلیغات محیطی در اختیار باشگاه ها قرار می گیرد و سازمان لیگ سهم ناچیزی از این درآمد ها دارد. هر 

از چند گاهی جلساتی با حضور مدیران عامل باشگاه ها برگزار می شود و این موضوع به صورت شفاف به باشگاه ها اعلام می شود.«
 او در خصوص بحث فیرپلی مالی بیان می کند: »هفته گذشته در این خصوص نشست هم اندیشی تدوین آیین نامه شفافیت، انضباط و ثبات مالی برگزار شد و در این 
نشست در خصوص نحوه حسابرسی، مجوز استادیوم ها، اسپانسرینگ، حق پخش و سایر موارد بحث و گفت و گو شد. قرار بر این است که در برنامه ای 5 ساله فیرپلی مالی 

در لیگ به نحو مطلوبی انجام شود. باشگاه ها باید در این زمینه تلاش جدی داشته باشند و شرایط مالی و شفافیت مالی خود را جدی بگیرند.«
دبیر سازمان لیگ در پاسخ به این سؤال که آیا فیرپلی مالی در باشگاه ها رعایت می شود، توضیح داد: »تلاش فدراسیون و سازمان لیگ برای اجرای فیرپلی مالی به بهترین 
نحو ممکن است. همان طور که می دانید در حال حاضر ای اف سی و فیفا تأکید ویژه ای به این موضوع دارند و این یکی از آیتم ها در بحث حرفه ای سازی باشگاه ها محسوب 

می شود. باشگاه ها هم به خوبی در این خصوص همکاری می کنند و امیدواریم که این همکاری ادامه داشته باشد.«

سهم سازمان لیگ ناچیز است

کشوری فرد: اطلاعی از رقم درآمد تبلیغات محیطی ندارم

مرادی: VARهمه چیز 
را شفاف و عالی کرد

دانیال مـــرادی، رئیس دپارتمـــان داوری با اشـــاره به 
قضـــاوت داوران در هفـــت دیدار هفتـــه یازدهم لیگ 
برتـــر فوتبـــال کشـــور، گفـــت: »در بازی پرســـپولیس 
مقابل نســـاجی مازندران به درســـتی خطـــای بازیکن 
نســـاجی در محوطه جریمه گرفته نشـــد زیـــرا قبل از 
آن آفســـاید بازیکن پرسپولیس رخ داده بود و داور به 
درســـتی تصمیمی گرفت که تحت تاثیـــر تصمیم تیم 
داوری و اســـتفاده صحیح از VAR بود. داور مســـابقه 
در یک بـــازی فیزیکـــی تصمیماتی بـــرای کنترل بازی 
گرفت که بـــا کارت های قرمز همراه بـــود. به هر حال 
این موضـــوع نیز در حیطـــه اختیارات داور مســـابقه 
اســـت اما کارت هـــای فنی بابـــت خطاهـــا در جریان 

مســـابقه کاملاً درست بود.«
او بـــه دیدار اســـتقلال تهـــران با فولاد خوزســـتان نیز 
اشـــاره کـــرد و گفت: »بـــاز هـــم حضـــور VAR کمک 
کرد تا گل اســـتقلال به درســـتی مردود شـــود. خطای 
مهاجم اســـتقلال توســـط داور ویدئویی به درســـتی 
تشـــخیص داده شـــد. خوشـــحالم تکنولـــوژی نه تنها 
در داخـــل مســـتطیل ســـبز بلکـــه در فکر و اندیشـــه 
بازیکنـــان، مربیـــان و هـــواداران فهیـــم فوتبـــال هم 
خیلی خـــوب نقش بســـته اســـت و این موضـــوع به 
زیبایـــی فوتبـــال داخلـــی مـــا کمـــک می کنـــد. داور 
مســـابقه ذوب آهن و شـــمس آذر نمـــره عالی گرفت. 
اتفاقی که در جریان مســـابقه خیبر خرم آباد و ملوان 
بندرانزلـــی هم تکرار شـــد. دیدار هوادار با اســـتقلال 

خوزســـتان هم بســـیار خوب قضاوت شـــد.«

محیطی انحصاری در اختیار باشگاه های میزبان قرار 
می گیـــرد؛ به این ترتیب که هر باشـــگاه در ورزشـــگاه 
خانگی خود تبلیغـــات محیطی مد نظر خـــود را اجرا 
می کند. اما در هیچ کجای جهان، سازمان لیگ یک 
کشور باشگاه ها را ملزم به اجرای قراردادهای تبلیغاتی 
خود نمی کند و حتی اگر چنین موضوعی باشد، همه 
چیز بـــه صورت قانونی و توافقی پیش مـــی رود. اما در 
فوتبال ایران این اتفاق برای نخســـتین بار رخ داده تا 

ابهامات در این باره به اوج برسد!
 حالا مشـــخص نیســـت کارگروه نظارت بر قراردادها 
بر چه اساســـی و بـــا کدام مجـــوز چنین بنـــدی را در 
دســـتورالعمل خود قرار داده و باشـــگاه ها را ملزم به 

رعایت آن کرده است.

 پیشـــنهادهای هیجـــان انگیز بـــرای واگذاری 
تبلیغات محیطی

 بحث تبلیغات یکی از مباحث مهمی است که می توان 
با انجام درست و دقیق آن کارهای اصولی و اقدامات 
بزرگی انجام داد؛ اقداماتی که هم اکنون در کشورهای 

منطقه در حال انجام است.
در ســـال های اخیـــر یکـــی از شـــرکت های تبلیغاتی 
پیشـــنهاد داد تا در صورت واگذاری تبلیغات محیطی 
 VAP به شرکت مربوطه، ورزشگاه آزادی را به اتاق های
مجهز کند تا فدراســـیون از طریق اجـــاره این اتاق ها 
به درآمد برســـد. البته این هزینه توسط خود شرکت 
تبلیغاتی انجام نمی شد بلکه این شرکت با عقد قرارداد 
با شرکت مورد تأیید فیفا، کار تجهیز ورزشگاه ها را انجام 

می دهد که این پیشـــنهاد توسط مســـئولان مربوطه 
در ســـازمان لیگ رد شـــد. علاوه بر این یکـــی دیگر از 
پیشنهادهای این شرکت تبلیغاتی احیای دریاچه آزادی 
بود که پیشنهاد این کارگزار ساخت رستوران متحرک و 
برگزاری تور یک روزه در ورزشگاه آزادی برای هواداران 
فوتبال بود که این موضوع هم می توانســـت موجب 
درآمدزایی قابل توجهی برای باشگاه های فوتبال باشد 
اما انحصارطلبی مسئولان سازمان لیگ باعث شده تا 
فوتبال ایران از این اقدامات محروم شـــود تا سازمان 
لیگ خودش متولی انجام تبلیغات محیطی باشد تا 
کسی متوجه نشود زیر پوست این پروژه چه اتفاقاتی 
در حال وقوع است و چه میزان درآمد بابت این اتفاق 

به حساب سازمان لیگ وارد می شود.


